
-1220)اىرْظٌٞ الإدارٛ اىَذّٜ  فٜ اىَغزب الأقصٚ خلاه ػٖذ اىسيطاُ اىحسِ الأٗه 

 (1724ً-1783/ ٕـ1311

 إػذاد اىطاىة جلاه ت٘شؼٞة فزحٜ

 ِ ػجلاُ اىحارشٜذزمٜ ت. د.أ/ إشزاف

 اىَسرخيص 

اىَذّٜ فٜ اىَغزب الأقصٚ  اىرْظٌٞ الإدارٍٛحاٗىح ىي٘ق٘ف ػيٚ اىذٗر اىذٛ ىؼثٔ ٕذٓ اىذراسح 

اىذٛ ذ٘ىٚ اىحنٌ   ،ِ تِ ٍحَذ تِ ػثذ اىزحَِ تِ ٕشاًخلاه ػٖذ اىسيطاُ اىحس

جٜ، ػيٚ اىَسرِ٘ٝٞ اىذاخيٜ ٗاىخارً، 1724/ٕـ1311ً ٗحرٚ ٗفاذٔ ػا1783ً/ٕـ1220ػاً

ٗأشزٓ فٜ ذَاسل اىَغزب ٗذق٘ٝح سيطرٔ اىَزمشٝح ٗإحناً سٞطزذٔ ػيٚ مافح أراضٞٔ ٗحَاٝح 

ٗاىحذ ٍِ اىرَزداخ اىذاخيٞح ٗاىخط٘اخ حفع الأٍِ اىذاخيٜ حذٗدٓ، ٍِ خلاه دراسح إسٖأٍ فٜ 

اىرٜ اذخذٕا ىيحفاظ ػيٚ حذٗد اىذٗىح، ٍِ خلاه ذسيٞظ اىض٘ء ػيٚ الإصلاحاخ اىرٜ قاً تٖا 

يطاُ اىحسِ الأٗه ػيٚ ٍسر٘ٙ الأجٖشج الإدارٝح ىيذٗىح س٘اء ػيٚ ٍسر٘ٙ ذحذٝس إدارج اىس

اىقصز اىَينٜ ٗاىصذارج اىؼظَٚ، أٗ ػيٚ ٍسر٘ٙ إػادج ذْظٌٞ اىجٖاس الإدارٛ اىَخشّٜ 

ٗذرْاٗه اىذراسح أٝضاً الإصلاحاخ اىرٜ أدخيٖا اىسيطاُ اىحسِ الأٗه ػيٚ . اىَزمشٛ ٗالإقيَٜٞ

قضاء، ٗمذىل اىذٗر اىذٛ ىؼثٔ اسرحذاز ٗسارج اىَاىٞح  فٜ ذحسِٞ إٝزاداخ ٍسر٘ٙ جٖاس اى

ٗاى٘ق٘ف ػيٚ الإجزاءاخ الإدارٝح اىرٜ اذخذٕا اىَخشُ  اىَخشُ ٍِ اىضزائة ٗاىجَارك،

ج فٜ اىَ٘اّئ ٗالأس٘اق اىَغزتٞح، ٗمذىل أشز ٍخريف ذيل ىفزض ٍزاقثح إدارٝح ػيٚ اىرجار

الإصلاحاخ الإدارٝح فٜ ذحسِٞ الأح٘اه الاقرصادٝح ىيثلاد ٍِ خلاه دراسح ٍذٙ ارذفاع 

اىصادراخ ٗاى٘ارداخ اىَغزتٞح ّح٘ أٗرٗتا، ٗأشزٕا فٜ سٝادج ّشاط اىحزمح اىرجارٝح ٗاىَلاحح 

مَا ذحاٗه اىذراسح اى٘ق٘ف ػيٚ ٍذٙ إسٖاً  .ارجٞحاىثحزٝح ٗاىَ٘اصلاخ اىثزٝح اىذاخيٞح ٗاىخ

اىرْظٌٞ الإدارٛ اىجذٝذ فٜ ٍقاٍٗح اىرذخو الأجْثٜ فٜ اىشؤُٗ اىذاخيٞح، ٗاىذٗر اىذٛ ىؼثٔ فٜ 

ٍٗذٙ ّجاحٔ  فٜ اىحذ ٍِ سٞطزج اىشزماخ . اىحذ ٍِ اىرجاٗساخ غٞز اىقاّّ٘ٞح ىْظاً اىحَاٝح

ٗمذىل اى٘ق٘ف ػيٚ اىجٖ٘د اىذتيٍ٘اسٞح . ح اىَغزتٞحالأٗرٗتٞح ػيٚ الأس٘اق ٗاىَ٘اّئ اىرجارٝ

اىرٜ تذىد ػيٚ ٍسر٘ٙ جٖاس ٗسارج اىشؤُٗ اىثزاّٞح فٜ ذط٘ٝز اىؼلاقاخ اىخارجٞح ٍِ أجو 

ٍٗذٙ ّجاح ٕذا اىجٖاس فٜ . ذذٗٝو اىَسأىح اىَغزتٞح ٗاىَطاىثح ت٘قف ذجاٗساخ ّظاً اىحَاٝح

ٗاىذٗر اىذٛ ىؼثٔ ٕذا اىرْظٌٞ الإدارٛ . قصٚاسرصَار اىرْافس الأٗرٗتٜ ح٘ه ٍصٞز اىَغزب الأ

اىجذٝذ فٜ ذط٘ٝز اىصْاػاخ ٗالإّراض اىَحيٜ ٗالاػرَاد ػيٚ اىَ٘ارد اىَاىٞح اىذاخيٞح ٗتاىراىٜ 

ٗذسيٞظ اىض٘ء ػيٚ الإصلاحاخ اىْقذٝح اىرٜ أدخيد ػيٚ . ذفادٛ اى٘ق٘ع فٜ اىذُٝ٘ اىخارجٞح

رٖزٝة ٗاىرشٗٝز، ٍْٗافسح اىؼَيح اىَغزتٞح اىؼَيح اىَغزتٞح ٍٗذٙ إسٖاٍٖا فٜ ٗضغ حذ ىي

 .  ىيؼَلاخ الأٗرٗتٞح
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Abstract 
This study is an attempt to determine the role played by the civil 

administrative organization in Morocco during the reign of Sultan Hassan 1st, who 

became Sultan of Morocco  in 1290 / 1873 until his death in 1311AH /1894, and the 

effect of that new administrative organization at the level of internal cohesion of the 

country, and the strengthening of central authority, and tighten control over all its 

territory and protecting its borders, by studying its contribution to protect the internal 

security, in addition the reduction of internal rebellions, also by studying the steps 

taken to protect the borders of the country, and highlight the reforms carried out by 

Sultan Hassan 1
st
  at the level of administrative modernization of Royal Palace and 

central government (Sadara Al Ozma),  and the reorganization of the regional and 

central administrative. The study also concentrates on reforms introduced by Sultan 

Hassan 1
st
  at the level of the judiciary, as well as its role played in the development 

of the Ministry of Finance to improve the incomes of the country, Also this study 

focuses on the steps  taken to  control the trade in ports and markets of Morocco, as 

well as the effect of these various administrative reforms to improve the economic 

conditions of the country by studying exports and imports between Morocco and 

Europe, and its effect of that on increasing of commercial activities. This study 

discusses the contribution of the new administrative organization to resist foreign 

intervention in internal affairs, and the role played  in reducing illegal abuses of the 

system of protection. And its success in reducing the control of European companies 

in Morocco's markets, As well as highlighting the diplomatic efforts that had been 

made by the Moroccan Ministry of Foreign Affairs in developing of foreign relations 

in order to internationalize the issue of Morocco and exert press to stop the excesses 

of the protection system. And the success of the new organization in Ministry of 

Foreign Affairs investing the European conflict. Also the role played by this new 

administrative modernization in the industries and local production, reliance on local 

financial resources. These reforms led Morocco to avoid falling into external debt. 

The study focused on monetary reforms and modernization that have been made on 

the currency of Morocco to stop smuggling, counterfeiting, and fraud.  

 


